
Ministerie van Economische Zaken

> Retouradres Postbus 20401 2500 5K Den Haag

Directoraat-generaal Agro
Directie Dierlijke Agroketens enFarmFocus BV
Dierenweizijn

BezoekadresSchapendnft 7A
Bezuidenhoutseweg 737722 TS DALFSEN 2594 AC Den Haag

Postadres
Postbus 20401
2500 EK Den Haag

Factuuradres
Postbus 16180
2500 DD Den Haag

Overheidsidentificatenr
00000001003214369000

T 070 379 8911 (algemeen)Datum 16 april 2014
www.rijksoverheidnl/ez

Betreft plan varkenshouderij

Ons kenmerk
Geachte heer H DGADAD/ 14062361

Uw kenmerk
In uw bovenvermelde brief presenteert u een opkoopplan voor varkensrechten uw mailbrief van 10 maart 2014

met een aantal aanvullende maatregelen. Allereerst wil ik u dankzeggen voor uw
bijdrage aan de discussie over de toekomst van de varkenshouderij in Nederland.
Ik wil graag op uw voorstel reageren.

De kern van uw plan is het instellen van een sociale opkoopregeling voor
varkensrechten van bedrijven die economisch in zwaar weer verkeren en die
beperkte toekomstperspectieven hebben. Volgens uw plan zou de opkoop door de
Staat via een tender moeten plaatsvinden waarbij varkenshouders gedurende een
halfjaar de varkensrechten kunnen aanbieden tegen een bepaalde prijs. Na de
opkooptender zouden de varkensrechten volgens uw plan moeten worden
afgeschaft. Bij de beoordeling van uw plan heb ik het volgende overwogen.

In de eerste plaats past uw opkoopplan niet in mijn beleid met betrekking tot de
varkensrechten. Op basis van de ex ante evaluatie van het plan van het
bedrijfsleven ‘Koersvast richting 2020’ door het Planbureau voor de Leefomgeving
(PBL) heb ik geconcludeerd dat er in de varkenshouderij onvoldoende zekerheid is
dat per 2015 voldoende mestverwerkingscapaciteit gerealiseerd kan zijn om het
mestoverschot te verwerken. De komende jaren is het daardoor nog niet
verantwoord om de veiligheidsklep van de varkensrechten los te laten. Een groei
van het mestoverschot levert in de huidige situatie een te groot risico op, niet
alleen voor het milieu maar ook voor de derogatie. Het verkrijgen van de
derogatie is van het allergrootste belang voor alle veehouderijsectoren want het
zorgt voor een forse verlichting van de druk op de mestmarkt. Zoals ik eerder heb
aangegeven in het Algemeen Overleg met de vaste commissie voor Economische
Zaken van de Tweede Kamer op 26 maart jI. stelt de Europese Commissie als
voorwaarde voor de derogatie onder andere dat de nationale mestproductie
binnen het afgesproken mestproductieplafond van 2002 blijft en wettelijk geborgd
is. Mijn voornemen is dat de varkensrechten tot en met 2017 gedurende de
looptijd van het vijfde actieprogramma van de Nitraatrichtlijn in stand blijven.
In 2016 vindt de volgende evaluatie van de Meststoffenwet plaats waarin wordt
beoordeeld hoe de voortgang is in de realisatie van de mestverwerkingscapaciteit.
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Het blijft mijn streven om op termijn de varkensrechten af te schaffen, wanneer
de mestverwerkingscapaciteit zodanig is dat binnen de milieuvoorwaarden
bedrijfsontwikkeling mogelijk is zonder toename van het mestoverschot op de
Nederlandse markt. Een eventuele opkoopregeling van varkensrechten, terwijl
mijn intentie is varkensrechten op termijn te laten vervallen, zou een dubbel
signaal zijn.

In de tweede plaats heeft uw opkoopplan vooral een structuur- en concurrentie-
versterkend effect in de Nederlandse varkenshouderij. In uw plan zou het
economisch minst sterke deel van de sector versneld worden beëindigd en komt
er meer ruimte voor toekomstgerichte economisch sterke varkensbedrijven. Uw
plan heeft verder het risico in zich van prijsopdrijving van varkensrechten. Een
dergelijke opkoopregeling zal door de Europese Commissie worden gezien als
staatssteun en naar alle waarschijnlijkheid niet worden goedgekeurd. In de derde
plaats heb ik vergelijkbare verzoeken uit andere sectoren om beëindigings
regelingen vanwege slechte economische omstandigheden afgewezen. Tenslotte
heb ik vanwege de situatie van de Rijksfinanciën geen mogelijkheden om
middelen te reserveren voor het opkopen van varkensrechten. Om
bovengenoemde redenen kan ik uw plan voor een opkoopregeling niet omarmen.

Naast een opkoopregeling gaat u in uw plan in op een aantal flankerende
maatregelen. U stelt voor dat nieuwvestiging en de stichting van nieuwe
varkensbedrijven niet meer mogelijk wordt, dat voor de bestaande
varkensbedrijven het bouwbiok een omvang zou moeten hebben van 3 hectare
waarvan de helft uit groenvoorziening bestaat en dat er extra stimulansen komen
voor het slopen van stallen. Deze voorstellen hebben betrekking op het ruimtelijk
ordenings- en milieubeleid en de kwaliteit van het landelijk gebied. De
verantwoordelijkheid voor het omgevingsbeleid ligt bij de provincies en de
gemeenten. Het kabinet laat het aan de decentrale overheden om hierover
beleidskeuzes te maken en desgewenst gebiedsgericht maatwerk te leveren.
U stelt verder voor dat er geen nationale koppen in regelgeving worden
vastgelegd zodat de varkenshouderij de concurrentie in Europa aan kan. Ik ben
terughoudend met het instellen van nieuwe nationale koppen. Vanwege de export-
en concurrentiepositie van de varkenssector streef ik zoveel mogelijk naar een
gelijk Europees speelveld. Daarnaast stimuleer ik het bedrijfsleven om via
onderscheidende marktconcepten verdergaande stappen te zetten die door de
markt worden betaald. Hierbij geef ik er zoveel mogelijk de voorkeur aan dat het
bedrijfsleven de ruimte krijgt om in ketenverband afspraken te maken, uit te
werken en te borgen in private kwaliteitssystemen. Per geval weeg ik af of een
nationale kop gewenst, technisch en economisch haalbaar en effectief is.

Tenslotte hecht u aan de uitvoering van de toekomstvisie van de varkensketen
‘Recept voor duurzaam varkensvlees’. Dit ondersteun ik van harte. De vragen van
de samenleving en de markt veranderen, de maatschappelijke en lokale
acceptatie van de varkenshouderij is in het geding en de huidige economische
positie van de varkensketen op de langere termijn is niet vanzelfsprekend.
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De sector staat voor een aantal grote vraagstukken. De basis voor de
noodzakelijke verandering is de erkenning van alle betrokken partijen in de
varkensketen (van veevoerindustrie, varkenshouders tot slachterijen, retail en
maatschappelijke organisaties) dat er sprake is van een gemeenschappelijke
opgave en de overtuiging dat men gezamenlijk invulling kan en moet geven aan
een duurzame varkensketen. De toekomstvisie is een goed vertrekpunt. Ik nodig
de varkensketen uit om de toekomstvisie uit te werken tot een breed gedragen
uitvoerings- en innovatie agenda. Ik ben beschikbaar om hierover het overleg met
de betrokken partijen te voeren en zal waar nodig en gewenst het bedrijfsleven
faciliteren en stimuleren.
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